

[Text]

un service qui coordonne tous les renseignements obtenus dans tous les vols de banques?

Mr. Kaplan: No. It is something I regret. Bank robberies are generally under the jurisdiction of municipal police. It has always been that way.

I recently agreed to finance, on behalf of the taxpayers of Canada, a study with The Canadian Bankers' Association into bank robberies. Bank robberies are a growing phenomenon, not just in Montreal, but in other parts of Canada as well. It is too early for me to tell you what the recommendations are. The study is hardly under way.

One feeling I do get from it, and from talking to some of the study participants, is information could be better co-ordinated among the municipal police departments. You are a former municipal policeman. Perhaps you would like to meet with some of the members of the study group and give them some advice. The impression I have is better co-ordination of information among municipalities could result in more effective law enforcement.

Recently the RCMP instituted something called Project Focus, a new federal RCMP initiative to co-ordinate information about bikers and illegal drug trafficking by motorcycle gangs in the country. It is turning out to be very useful.

• 1745

When I saw that precedent, it struck me it would be helpful possibly to have a similar kind of co-ordinated study in the field of bank robberies. When talking about drugs, the difference is that the RCMP have a natural constitutional jurisdiction in the area of drug trafficking and the laying of charges.

Project Focus was a project I felt I could approve on my own initiative because it dealt with drug-related crime and drug crime. In the case of bank robberies one would want to have the participation and support of the municipal police, who have primary jurisdiction in dealing with these cases. I think some changes have to be made to be more effective in dealing with bank robberies. I am hoping this study will turn up some advice for banks and for police across the country.

M. Rossi: Monsieur le ministre, vous dites que ce serait bon. Pour ma part, je crois qu'à la C.U.M. ils sont certainement très bien documentés quant au service qui coordonne tous les vols à main armée. On pense peut-être que les policiers ne devraient pas aller à l'extérieur de leur secteur, mais les bandits le font. Alors, c'est peut-être...

M. Kaplan: A l'heure actuelle, je dis que, franchement, je n'ai pas de conseil à donner aux responsables qui sont vraiment les agents au niveau municipal. Mais, j'espère que cette étude que nous sommes en train d'effectuer nous donnera des avis. On a déjà eu assez de morts chez les policiers au cours de vols de banque.

[Translation]

M. Kaplan: Non. Et je le déplore. En général, les vols de banque relèvent de la police municipale. Cela a toujours été comme cela.

J'ai récemment convenu de financer, au nom des contribuables du Canada, une étude sur les vols de banque en collaboration avec l'Association des banquiers canadiens. Il ya de plus en plus de vols de banque, non seulement à Montréal, mais dans d'autres régions également. Je ne puis vous dire encore quelles en seront les recommandations, l'étude vient d'être amorcée.

Toutefois, après avoir parlé à certains des participants à cette étude, je conclus que les renseignements pourraient être mieux coordonnés entre les différents corps policiers municipaux. Vous êtes un ancien policier d'une force municipale. Vous aimeriez peut-être rencontrer certains des membres du groupe d'étude et les conseillers. D'après moi, une meilleure coordination des renseignements entre les municipalités entraînerait une application plus efficace de la loi.

Récemment, la GRC a mis sur pied un projet appelé Projet Focus, une nouvelle initiative fédérale en vue de coordonner les renseignements sur les motards et le trafic des drogues par les gangs de motards au Canada. On constate que c'est très utile.

Lorsque j'ai pris connaissance de ce précédent, il m'a semblé qu'on pourrait peut-être lancer le même genre d'étude coordonnée en ce qui a trait aux vols dans les banques. Mais dans le domaine des drogues, il y a une différence car la Gendarmerie royale a une compétence constitutionnelle naturelle dans le cas du trafic des drogues et pour ce qui est de la mise en accusation.

Le projet Focus m'a paru digne d'être approuvé car il était question dans ce cas de crime en rapport avec les drogues. Mais dans le cas des vols dans les banques, il faudrait la participation et l'aide de la police municipale puisque celle-ci a la première compétence dans ces causes. Je crois qu'il faut apporter certains changements si l'on veut traiter de façon plus efficace des vols se produisant dans les banques. J'espère que les banques et les corps de police dans tout le pays pourront profiter de cette étude.

Mr. Rossi: Mr. Minister, you say it would be a good thing. I, for one, believe that at the CUM they are surely well documented about the service which co-ordinates all the armed robberies. One might believe that the police force should not deal with cases outside their sector but gangsters do it so maybe...

Mr. Kaplan: I will tell you that I have no advice to give straight away to people who are responsible and who are the officers at the municipal level, but I hope the study which we are doing will give us some directions. There have been enough policemen killed during bank robberies.